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Møde 4/19 i Studienævnet for Statskundskab og Samfundsfag 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Tid: 2. april 2019, kl. 10.15 – 12 

Sted: Institut for Statskundskab, bygning 1330, lokale 126 

 

 

Til stede 

Carsten Jensen (CJ), Rasmus Brun Pedersen (RBP), Vibeke Lehmann Nielsen (VLN), 

Hanna-Louise Schou Nielsen (HLSN), Magnus Storm Rasmussen (MSR), Anders Weis Han-

sen (AWH), Andreas Mustakas (AM) 

 

Fraværende 

Lars Thorup Larsen (LTL) 

 

Endvidere deltog 

Ida Ravn Eriksen (referent), Susanne Vang, Rikke Haglund Nielsen, Anette Bech-Larsen 

(punkt 2), russekretærer Iben V. Kristensen og Jakob A. Brink (punkt 5), Lasse Laustsen 

(punkt 6) 

 

 

Dagsorden 

1. Godkendelse af dagsorden 

2. Dispensationer og godkendelser 

3. Meddelelser 

4. Godkendelse af referat 

5. Rus-arrangementer 2019 

6. Omlægning af eksamensform i Metode I 

7. Godkendelse af seminarer til E19 

8. Evaluering af eksamensform 

9. Aktivitetskrav på augustfag 

10. Omfangsangivelser på eksamensopgaver 

11. Eventuelt 

Referat 
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Ad 1. Godkendelse af dagsorden 

Dagsordenen blev godkendt uden kommentarer. 

 

 

Ad 2. Godkendelser og dispensationer 

Punktet blev behandlet for lukkede døre. 

 

 

Ad 3. Meddelelser 

CJ orienterede om nedenstående punkter: 

 

3.1. Workshop om stresshåndtering 

Der har været udbudt et kursus i stresshåndtering med titlen Balance i studielivet til de 

studerende på 2. semester. Der var dog ingen tilmeldte, hvorfor kurset er blevet aflyst. 

Kurset var tænkt som en fortsættelse af det oplæg om studiestrategier, der var obligato-

risk på 1. semester i efteråret 2018, og studienævnsmedlemmerne drøftede kort behovet 

for et sådan kursus samt muligheder for at gøre det mere attraktivt for de studerende. 

 

3.2. Læsegruppeudvalg 

Der er blevet nedsat en gruppe med Carsten Jensen, Andreas Mustakas og studie- og triv-

selsvejleder Julie Drejer Kornum, der skal arbejde videre med en plan for læsegruppetil-

deling. Gruppen skal snarligt mødes med firmaet UniHelpr, der også arbejder med læse-

gruppetildeling på HA-uddannelsen. 

 

 

Ad 4. Godkendelse af referat 

Referatet fra møde 3/19 den 14. marts blev godkendt uden kommentarer. 

 

 

Ad 5. Rus-arrangementer 2019 

De nyansatte rus-sekretærer Iben V. Kristensen og Jakob A. Brink var inviteret med som 

gæster på mødet, og de fortalte kort om deres planer for de kommende rus-arrangemen-

ter i 2019. 

 

Rus-sekretærerne ønsker at have fokus på de studerende og de gode oplevelser, og deres 

overvejelser går på at forsøge at optimere rusugen, således at både introverte og ekstro-

verte studerende kan få en god start på studielivet. 

 

Der vil blive lavet et nyt aktivitetsløb, en blanding af en skattejagt og en idrætsdag, hvor 

de studerende bliver opdelt på mindre hold. Der vil samme aften blive afholdt en bræt-

spilsaften i stedet for fest eller bytur. Parkløbet bliver genindført på grund af efterspørg-

sel, og arrangementet vil blive afholdt efter kl. 16. Den første fest afholds ikke før tredje-

dagen, hvilket giver de studerende mulighed for at et par rolige opstartsdage. 
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Arrangementerne i parken forsøges koordineret med andre studier, men der kan stadig 

forekomme ændringer i planen, hvis der er for mange aktiviteter planlagt på samme tid. 

 

For dette års rus-arrangementer budgetters med et mindre underskud grundet overskud 

fra de sidste to år. Der bruges bl.a. ekstra på spisning i forbindelse med brætspilaftenen 

samt aktivitetsløbet. Rus-sekretærer vil yderlige bruge 5.000 kr. på konsulentbistand. 

De studerendes egenbetaling er 500 kr. for hele pakken inklusiv hytteturen.  

 

Der blev fra studenterside udtrykt tilfredshed med alternative aftenarrangementer uden 

fest, og studielederen takkede afslutningsvist rus-sekretærerne for deres gode planlæg-

ningsarbejde. 

 

 

Ad 6. Omlægning af eksamensform i Metode I 

Studienævnet har tidligere drøftet eksamensformer på bacheloruddannelsen med henblik 

på at løse de planlægningsmæssige problemer, der særligt opstår i forbindelse med vinter-

eksamen på 1. semester. CJ opsummerede problemstillingen og oplyste, at det er nødven-

digt at lave ændringer, således at alle eksamener kan blive afholdt og bedømt inden be-

dømmelsesfristen den 5. februar. 

 

Metodesektionen har drøftet eksamensformen i Metode I, og fagansvarlig Lasse Laustsen 

var inviteret med som gæst til punktet for at fremlægge gruppens forslag til en ændret ek-

samen i faget. Gruppen ønsker på sigt også at undersøge muligheden for at indføre en 

mundtlig eksamen i Metode II, men dette vil blive behandlet på et senere tidspunkt. 

 

Metodegruppen ønsker dels at lette presset på eksamensperioden dels at sikre en større 

differentiering af eksamensopgaverne, og de foreslår til det formål at ændre eksamen i 

Metode I fra en 7-dages til en 5-dages bunden hjemmeopgave. Det vurderes, at der med 5 

dage fortsat vil være tid til at favne både brede og dybde i eksamen. Eksamensspørgsmå-

lene vil blive justeret til den nye eksamensperiode, mens omfanget af eksamensopgaven 

forbliver uændret – maksimalt 4.000 ord/28.000 anslag inkl. mellemrum. 

 

RBP oplyste, at han har været med i overvejelserne i metodegruppen, og at det i forbin-

delse med drøftelserne har været vigtigt for underviserne ikke at gå på kompromis med 

kvaliteten og fagets læringsmål. Et alternativt forslag var at skære eksamen til bare tre 

dage, men dette ville have for store konsekvenser og resultere i for overfladiske eksamens-

besvarelser. 

 

Der blev fra studenterside spurgt, om den foreslåede ændring vil have en reel effekt på 

planlægningen i januar måned. CJ svarede, at dette ikke er endeligt afklaret, men at dette 

vil være instituttets indledende forsøg på at lette presset på eksamensperioden. Der skal 

til næste vinter evalueres på eksamensperioden og vurderes, om der er behov for andre og 

større ændringer i Metode I eller andre fag. 
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Studienævnet havde ikke ydereligere kommentarer, og det blev vedtaget at ændre eksa-

mensformen i Metode I til en 5-dages bunden hjemmeopgave fra vintereksamen 

2019/2020. 

 

 

Ad 7. Godkendelse af seminarer til E19 

Som bilag til punktet havde studienævnet fået tilsendt en semesterplan samt fagbeskrivel-

ser for alle planlagte kandidatseminarer i efterårssemesteret 2019. 

 

CJ orienterede om fagudbuddet, der har ca. samme fordeling inden for faggrupperne som 

i forudgående semestre. Der er i faggrupperne koordineret for faglige overlap, og udbud-

det er b.la. reguleret af de studerendes efterspørgsel samt de underviserne, der er er til rå-

dighed i efteråret. 

 

HLSN efterlyste et kernefag inden for komparativ politik, og CJ bekræftede, at det vil 

blive undersøgt nærmere om et sådan skal udbydes. Der er efter mødet blevet tilføjet 

endnu et kernefag; Demokrati og diktatur i komparativt perspektiv. 

 

Seminarudbuddet til efterårssemesteret 2019 blev godkendt uden yderligere kommenta-

rer.  

 

 

Ad 8. Evaluering af eksamensform 

I foråret 2018 søgte ph.d.-studerende Mathilde Thorsen studienævnet om mulighed for at 

anvende en udvidet synopsis-eksamen i kandidatseminaret Politiske dynamikker i auto-

kratier: Regimer og udvikling, der blev afviklet i efterårssemesteret 2018. Studienævnet 

godkendte dette og ønskede en evaluering af forløbet. Denne var fremsendt som bilag til 

punktet.  

 

Studienævnsmedlemmerne drøftede kort den nye eksamensform, der giver bedre mulig-

hed for at komme omkring større dele af fagets indhold. Studienævnet var i det hele taget 

positivt stemte over for muligheden for at udvikle på udprøvningsformerne. Hvis andre 

fremadrettet ønsker at benytte en ny eksamensform, vil det igen skulle til godkendelse i 

studienævnet. 

 

 

Ad 9. Aktivitetskrav på augustfag 

Studienævnet drøftede på sidste møde brug af aktivitetskravet på augustfag, hvor de stu-

derende ikke kan nå at opfylde aktivitetskravet via en hjemmeopgave, hvis de ikke delta-

ger aktivt i henhold til kursusbeskrivelsen.  
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Studienævnsmedlemmerne så på nuværende tidspunkt ingen egnede alternativer til akti-

vitetskravet, og efter en kort diskussion af de generelle tendenser for deltagelse på august-

fagene, blev det besluttet af fjerne aktivitetskravet fra augustfagene gældende fra somme-

ren 2019. 

 

Det blev ydereligere besluttet, at Susanne Vang skal følge op med underviserne vedr. de 

studerendes fremmøde, således at studienævnet kan vurdere, om beslutningen har haft 

en negativ effekt. 

 

 

Ad 10. Omfangsangivelser på eksamensopgaver 

Som bilag til punktet havde studienævnet fået tilsendt en opdateret oversigt over om-

fangsbestemmelser med en revideret omregning fra ord pr. side til anslag pr. side jf. pro-

dekanens beslutning om alignment på tværs af Aarhus BSS. 

 

CJ oplyste at der er foretaget en ny udregning på baggrund af en række gamle eksamens-

opgaver. Disse viser, at der i gennemsnit bruges 7 anslag pr. ord. En eksamensopgave der 

tidligere havde et maksimalt omfang på 4.000 ord vil fra vintereksamen 2019/2020 have 

et maksimalt omfang på 28.000 anslag inklusiv mellemrum.  

 

Antal anslag i tabeller og figurer skal ligeledes tælles med i det samlede omgang, og det er 

den studerendes eget ansvar at foretage en manuel optælling, hvis tabeller og figurer ind-

sættes som billedelemeter. Studienævnet var enige om, at der på nuværende tidspunkt 

ikke ønskes en fast standard for omfang af tabeller og figurer. 

 

De nye omfangsangivelser blev vedtaget af studienævnet med ikrafttræden fra efterårsse-

mesteret 2019. 

 

 

Ad 11. Eventuelt 

Nedenstående punkter blev behandlet under eventuelt: 

 

11.1. Pensumlister 

Der blev fra studenterside spurgt om, hvorvidt de kommende pensumlister for efterårets 

bachelorfag vil blive fremsendt i standardiseret form. CJ bekræftede, at dette vil ske på 

mødet i maj måned. 

 

11.2. Instruktoropslag 

Susanne Vang oplyste, at der er instruktoropslag ude, og de studerende blev opfordret til 

at sprede budskabet evt. via Facebook eller lignende kanaler. 
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Mødet sluttede kl. 11.50 

 

 

 

Carsten Jensen 

Studieleder 

   /Ida Ravn Eriksen 

   Studienævnssupporter 


